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 كلية معتمدة 

 قسم العلوم التربوية 
 

 مستخلص الدراسة 

 سلوى محمود زايد مصطفى زايد اسم الباحثة: 

 برنامج لتنمية بعض المهارات الحياتية لدى طفل الحضانة فى ضوء معايير عنوان الدراسة: 

 الجودة 

 ماجيستير فى التربية)رياض الأطفال(.الدرجة العلمية: 

 جامعة القاهرة. –كلية التربية للطفولة المبكرة  -قسم العلوم التربوية جهة الدراسة: 

انذراست انحانيت إنَ انخعرف عهَ فاعهيت برنامج فَ حنميت بعض انمياراث انحياحيت نذٍ  حيذف

ًحكٌنج عينت ًاسخخذمج انباحثت انمنيج شبو انخجريبَ طفم انحضانت فَ ضٌء معايير انجٌدة، 

( سنٌاث 0 ,5 -0ًطفهت من أطفال انحضانت، ًحراًحج أعمارىم من) ( طفلا 03انذراست من)

مقياس كانج أدًاث انذراست: ( مجمٌعت ضابطت، 55ً( مجمٌعت حجريبيت، )55مقسمين إنَ)

( سنٌاث )إعذاد 0 ,5 -0أدائَ نخنميت بعض انمياراث انحياحيت نطفم انحضانت من)

( سنٌاث فَ 0 ,5 -0ذٍ طفم انحضانت من)برنامج نخنميت بعض انمياراث انحياحيت نًانباحثت(،

ًنجاحت ًأثره ضٌء معايير انجٌدة)إعذاد /انباحثت(،ًأسفرث اننخائج عن: فاعهيت انبرنامج 

( سنٌاث فَ ضٌء 0 ,5 -0فَ حنميت بعض انمياراث انحياحيت نذٍ طفم انحضانت من)الإيجابى

 سخمراريت أثر انبرنامج ًأنشطخو عهَ الأطفال فَ انقياس انخخبعَ. امعايير انجٌدة، ً

 الكلمات المفتاحية: 

 برنامج  -
 المهارات الحياتية -
 ( سنوات2 ,4 -2طفل الحضانة من) -



 دور الحضانة  -
 معايير الجودة  -
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Abstract: The present study aims at identifying the efficiency of a program for 

developing some life skills for nursery children according to quality standards. Quasi-

experimental method was utilized, as the sample consisted of 30 boys and girls of 

Nursery, aged between (3 - 3.5 years old).  They were divided into experimental 

(N=15) and control (N= 15) groups. Research tools were as follow: A Performance 

Scale for the development of some life skills for nursery children (between 3-3.5 

years old) (prepared by the researcher), and a program to develop some life skills for 

nursery children (between 3 -3.5 years old) according to quality standards (prepared 

by the researcher). The following results were concluded: the effectiveness of the 

program and its positive influence in the development of some life skills for nursery 

children (between 3 -3.5 years old) according to quality standards, and the continuity 

of the program and activities effects on children during the follow-up measurement.  
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